
Rada Gminy Białośliwie 

Radni 

Protokół nr LXVI.2024 

LXVI Sesja w dniu 31 stycznia 2024. Obrady rozpoczęto 31 stycznia 2024 o godz. 15:00, a 

zakończono o godz. 16:39 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. 

Obecni: 

1. Grzegorz Bartczak 

2.  Karol Bartoszek 

3.  Krystyna Brągiel 

4. Magdalena Czapla 

5.  Piotr Janeczko 

6. Sylwia Jurgiel 

7. Ryszard Kwieciński 

8. Małgorzata Mańka 

9. Jacek Matlak 

10.  Jolanta Sikora 

11.  Krzysztof Sonnenberg 

12.  Piotr Strojek 

13.  Joanna Suska 

14.  Aldona Wachowiak-Górniak 

15.  Ryszard Wolny 

1. Otwarcie posiedzenia. 

 

LXVI sesję Rady Gminy Białośliwie otworzył i przewodniczył temu posiedzeniu 

Przewodniczący Pan Krzysztof Sonnenberg 

 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

 

Przewodniczący stwierdził, że w sesji uczestniczy 15 radnych, na 15-stu ustawowego składu  



w związku z tym posiedzenie jest prawomocne. 

Następnie Przewodniczący powitał wszystkich obecnych: radnych, Wójta oraz pozostałe osoby 

uczestniczące w posiedzeniu.  

Po czym poinformował, że obrady Rady Gminy Białośliwie są rejestrowane za pomocą 

urządzeń nagrywających dźwięk i obraz. Klauzula informacyjna dotycząca przetwarzania 

danych osób uczestniczących w obradach jest zamieszczona na drzwiach sali obrad.   

W związku z tym zaznaczył, że każda osoba zainteresowana udziałem w obradach sesji Rady 

Gminy Białośliwie powinna zapoznać się z treścią tej informacji.  

Ponadto poprosił o zachowanie przepisów dotyczących ochrony danych osobowych podczas 

wypowiedzi i prezentacji. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 

Lista zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

3. Przedstawienie porządku obrad. 

 

Przewodniczący Krzysztof Sonnenberg poinformował, że porządek obrad został  radnym 

doręczony elektronicznie w aplikacji e Sesja oraz podany do wiadomości na stronie BIP gminy 

oraz na tablicach ogłoszeń na terenie gminy. 

Następnie zapytał czy do porządku obrad są wnioski dotyczące  jego zmiany lub uzupełnienia? 

Do porządku obrad wniosków nie zgłoszono. 

Przewodniczący stwierdził, że porządek obrad przebiegał będzie zgodnie z planem, tj. 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Przedstawienie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu LXV sesji. 

5. Powołanie sekretarza obrad. 

6. Wystąpienie zaproszonych gości. 

7. Uchwała w sprawie zmiany budżetu gminy na 2024 r. 

8. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Białośliwie na  

lata 2024-2030. 

9. Uchwała w sprawie przyjęcia Sołeckich Strategii Rozwoju. 



10. Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej oraz Ochrony Ofiar Przemocy Domowej na lata 2024-2030. 

11. Uchwała w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

12. Uchwała w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 

Białośliwie  

na 2024 r. 

13. Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Inicjatyw, Planowania i Finansów 

Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

14. Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Spraw Społecznych i Gospodarczych 

Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

15. Sprawozdania Komisji Rady z działalności w roku 2023. 

16. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym, w tym z wykonania 

uchwał Rady. 

17. Informacja Przewodniczącego i radnych o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 

18. Wolne głosy i informacje. 

19. Zakończenie obrad. 

4. Przyjęcie protokołu LXV sesji. 

Przewodniczący poprosił radnego Karola Bartoszka o przedstawienie wniosku  

w sprawie protokołu z LXV sesji. 

Radny z protokołem LXV sesji zapoznał się szczegółowo, odzwierciedla przebieg sesji  

i zaproponował o przegłosowanie bez odczytywania.  

Głosowano w sprawie: 

 

Przyjęcie protokołu LXV sesji..  

 

Wyniki głosowania 

 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 



ZA (14) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 

Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Ryszard Wolny 

 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Aldona Wachowiak-Górniak 

Protokół LXV sesji z dnia 28 grudnia 2023 r. został przyjęty 

 

5. Powołanie sekretarza obrad. 

Przewodniczący Krzysztof Sonnenberg stwierdził, że zgodnie z przyjętą zasadą dotyczącą 

powołania sekretarza obrad funkcję tą podczas dzisiejszej sesji pełni radny Ryszard Wolny. 

 

6. Wystąpienie zaproszonych gości. 

Przewodniczący oddał głos zaproszonym gościom.  

Pan poseł Adam Luboński powiedział, że jest po raz pierwszy na sesji, wiele lat zna się  

z Wójtem Krzysztofem Rutkowskim. Był wcześniej zapraszany, ale nie miał czasu ze 

względów zawodowych, miał mnóstwo spotkań. Dziś tak sobie ułożył kalendarz, żeby tu być.  

Podziękował Wójtowi i Przewodniczącemu za zaproszenie. Wszyscy doskonale wiedzą jaka 

jest bardzo ważna rola samorządu, jeżeli chodzi o lokalną społeczność. Przez wszystkie 

inwestycje jakie robią samorządy czy w Białośliwiu czy gdziekolwiek indziej to zawsze 

zapewniają komfort i jakość życia dla swoich mieszkańców. Powiedział, że są odpowiedzialni 

za tą społeczność, to od społeczności dostali manat i kredyt zaufania. To właśnie one tworzą 

historię i kształtują przyszłość gminy. Wszystkie inwestycje, które są robione dla przyszłych 

pokoleń. Odniósł się pokrótce, aby nie zajmować za dużo czasu. Zawsze będzie dobra 

inwestycja jak wszyscy będą zgodni tak jak dzisiaj przy głosowaniu 14 z jednym głosem 

wstrzymującym. Fajna i długo wywalczona inwestycja dot. nowego boiska, gdzie miał 

przyjemność z Wójtem i Przewodniczącym uczestniczyć w zburzeniu w wyrzuceniu jednej 

cegiełki. Niestety nie była to cegiełka finansowa, bo nie był jeszcze posłem. Na pewno nie 

zapomni o Gminie Białośliwie, pomoże i przyjedzie przy otwarciu tej sali. Współpracuje  

z Przewodniczącym, jeżeli chodzi o otwarcie tego stadionu, bo pomaga i partycypuje w jednej  

z imprez. Będzie jedna impreza, ale na razie nie zdradza szczegółów. Pomaga to zorganizować 

w malutkim stopniu, na ile może to pomoże. Złożył życzenia na nowy rok, bo pierwszy raz jest 

okazja spotkać się. Życzył powodzenia w wyborach tym, którzy będą kandydować. Gmina 



Białośliwie rozwija się i niech się dalej tak rozwija. Niech przynosi  dumę i chwałę swoim 

mieszkańcom.  

Radny powiatu Krzysztof Stepnowski powiedział, że była już okazja porozmawiać, ponieważ 

jest nie pierwszy raz na sesji. Tak jak powiedział wcześniej jest do dyspozycji wszystkich. 

Będzie robić wszystko, aby był pierwszym i ostatnim zwariowanym radnym, który pomaga 

gminom. Tym, które są również opuszczone. Chodzi o gminę Białośliwie i Miasteczko 

Krajeńskie i nie rzuca słów na wiatr.  

Radna Małgorzata Mańka podziękowała za życzenia i zadała pytanie w kierunku posła Adama 

Lubońskiego. Powiedziała, że jest potrzebne wsparcie troszkę wyżej odnośnie większych 

inwestycji na które gminy nie stać z własnego budżetu. Prosiła, aby poseł pamiętaj o nas.  

Poseł Adam Luboński odpowiedział, że będą uruchomione projekty. Jak wiemy budżet jest 

przyjęty taki jaki jest przyjęty. Przyjęty w większości przez poprzednią władzę.  Nowy rząd  

dołoży na potrzeby rozwoju gmin. Dołożono również 30% do oświaty, jeżeli chodzi  

o podwyżkę i dodatkowo 36% dla nauczycieli akademickich czy też przedszkolnych.  

Radna Małgorzata Mańka odpowiedziała, że interesuje ją bardziej Program Polski Ład czy nie 

zostaną cofnięte promesy na inwestycje. Mieszkańcy cieszą się na inwestycje, które mają być 

robione.  

Poseł odp., że w tej chwili są robione audyty w ministerstwach i myśli, że dużo z tego będzie 

realizowane.  

Radna Aldona Wachowiak-Górniak skierowała swoją wypowiedź również do Posła Adama 

Lubońskiego. Powiedziała, że pierwszy raz w tej kadencji na sesji jest obecny poseł. Tak 

symbolicznie to jest chyba ta Trzecia Droga. Przychyliła się do wypowiedzi koleżanki. Gmina 

Białośliwie jest gminą mała i wiele inwestycji nie byłoby możliwych do zrealizowania, choćby 

modernizacja albo budowa nowej stacji uzdatniania wody czy też dalsza modernizacja dróg 

 i wiele innych projektów. Gmina ma taki budżet, że w własnych środków nie jest to możliwie, 

aby się w ogóle pokusić. Na pewno w marzeniach są takie inwestycje, bo one poprawiają byt, 

jakość mieszkańców i komfort tak jak Pan podkreślił. Ma nadzieję, że przyznane już środki na 

inwestycje, które mają być realizowane w 2024-2025 r. będą dalej przyznane gminie i będzie 

można wykonać te zadania. Natomiast też podkreśliła fakt, że nasza gmina jest mała podobnie 

jak Gmina Miasteczko Krajeńskie i na pewno w dużych inwestycjach, rozwojowych potrzebne 

jest rządowe wsparcie. Apelują o to, żeby pamiętać o małych gminach i pomagać. Ze swojej 

strony robią krótko mówiąc to co mogą, a pewnie można jeszcze więcej. To jest chyba takie 

przesłanie na przyszłość. Więcej dla ludzi i więcej dla społeczeństwa.  



Poseł powiedział, że jest zaszczycony, niee wiedział, że jest na sesji Rady Gminy Białośliwie 

jako jedyny pierwszy poseł i jest mu niezmiernie miło. Na pewno sukcesywnie będą 

realizowane te wszystkie projekty, które były. Trzeba to wszystko poukładać, a nowi 

ministrowie, wiceministrowie muszą się po prostu wdrożyć po wszystkich audytach. Myśli, że 

powoli to wszystko ruszy. Może powiedzieć, bo pewnie to  nie jest jakąś żadną tajemnicą, że 

był np. projekt Czyste Powietrze. Sam skorzystał jeszcze niedawno zanim został posłem i na 

dzień dzisiejszy do końca brakuje w projekcie 300000000,00 zł. To niby nie jest dużo, ale 

zawsze brakuje. Ten rząd będzie musiał takie rzeczy spiąć. Na pewno nowy rząd chce dopiąć, 

że gminy będą miały zwrot podatku VAT ze swoich inwestycji. Jest to bardzo ważne, bo to 

pozwoli w rozwoju i na pewno zwiększy dochód z PIT-u, CIT-u i z tych podatków. Chodzi  

o to, żeby gmina, radni mogli więcej i swobodniej inwestować i od uzależnić się od 

centralizować się. Nie chodzi o to, żeby scentralizować i uzależnić gminy od państwa tylko 

usamodzielnić samorządy. Na pewno w tej kadencji będzie to zrobione.  

Radna Aldona Wachowiak-Górniak w gwoli uzupełnienia. Napomknął poseł o temacie Czyste 

Powietrze i w wlkp. jest obowiązek tzw. usunięcia pieców bezklasowych  

z domów. Właściwie do końca poprzedniego roku był obowiązek to zrobić. Rada wystosowała 

apel do Marszałka woj. wlkp. podobnie jak wiele innych gmin w wlkp. Mieszkańców nie stać 

albo też jest trudność, bo jest bardzo rozchwiana gospodarka głównie wynikająca  

z makroekonomii i zagrożeń makroekonomicznych. Chodzi tu o wojnę na Ukrainie wywołaną 

przez Rosję. W związku z tym mieszkańcy też się wahają, bo jakie mają alternatywy. Te 

przepisy, które mówią wymieńcie te piece idźcie na te nowe źródła były tworzone nie w tym 

momencie kiedy była wojna zagranicą. W związku z tym słuchają, czytają, że będą nowe 

rozporządzenia odnośnie podwyższenia obrony cywilnej. Ludzie maja wiele wątpliwości  

i pytają co w związku gdy wyłączą energię. Zadała pytanie czy w rozważaniach na wyższym 

szczeblu są te obawy przekazane krótko mówiąc i w tych rozważaniach te obawy są. Uważa, 

że jest to problem dla ludzi i w tym momencie jakie alternatywy daje państwo polskie dla tych 

ludzi. Temat zostaje, więc jest to otwarte pytanie i może bez odpowiedzi. Radna wie, że temat 

jest trudny i obrona cywilna również. 

Poseł zasugerował, że odpowiedź jest prosta. Są to plany i realizacja Trzeciej Drogi. Jeżeli 

chodzi o źródła odnawialnej energii jako Polska 2050 są fanatycznie nastawieni. Chodzi o to, 

że teraz trzeba odblokować jak najszybciej 10H, gdzie poprzedni rząd zablokował. Miało to 

być scentralizowane. Najważniejsza jest teraz jest wojna na Ukrainie. Są uzależnieni od jednej 

elektrowni atomowej czy tam od dwóch i to daje na cały kraj źródło energii. A najważniejsze 

jest to, wszyscy naukowcy wszyscy taktycy wojenni to twierdzą, że najważniejsze jest 



rozproszone źródło energii odnawialnej w sensie wiatraki. Nie być zależnym od jednej centrali 

tylko od kilkunastu. To jest już dużo więcej i dużo gorzej do zniszczenia dlatego odnawialne 

źródła energii i pomy ciepła, które będą w mieszkaniach. Na to na pewno będą kładli nacisk  

i takie programy będą. Nie ma rzeczy, która zadowoliłaby wszystkich i która byłaby 

niemożliwa do zniszczenia. Właśnie odnawialne źródła energii, rozproszone źródła energii 

będą dzisiaj priorytetem.  

Radna Aldona Wachowiak-Górniak poruszyła jeszcze temat, który występuje w gminie  

i w ościennych gminach. Jest to centralny port i plany związane z szybkością 200 km/h. Mowa 

o komunikacji kolejowej o ile 160 km/h nie ingerowało w miasteczka i wsie to o tyle 200 km/h 

to są rewolucje. Jest to wręcz nierealne. Poseł odpowiedział, że jest to bardzo daleka przyszłość 

i trzeba iść w ekologię.  

Przewodniczący powiedział, że cała gmina, powiat pilski i woj.. wlkp. czekają na drogę S10, 

która w lepszy sposób skomunikuje nas z centralną Polską, z wybrzeżem szczecińskim. 

Wiadomo, że bardzo zaawansowane są prace, jeżeli chodzi o zachodniopomorską Dyrekcję 

Dróg Krajowych i Autostrad. Tam praktycznie są wszystkie przetargi rozstrzygnięte. Podobna 

sytuacja, jeżeli chodzi o północną część Polski, czyli S11. Zwrócił się do posła z prośbą, 

ponieważ jesteśmy członkami stowarzyszenia S10 do którego niedawno gmina Białośliwie 

przystąpiła. Wyraża opinię wielu mieszkańców, radnych i nie tylko radnych tutaj gminy 

Białośliwie, ale również wszystkich gmin położonych przy drodze S10, aby siłą nacisku 

poselskiego przyspieszyć pracę powiedzmy lepszego skomunikowania gmin społeczności  

z pozostałą częścią kraju.  

Poseł Adam Luboński odpowiedział, że należy do zespołu parlamentarnego, jeżeli chodzi  

o trasę S11. Powołano zespół bez jakichkolwiek granic politycznych. Przez te ostatnie 8 lat nie 

urażając niczyich ambicji ani serc politycznych  jakoś nikomu politycznie nie zależało na tym, 

żeby tą drogę zrobić. Otwiera to szerokie horyzonty i duży wachlarz możliwości, jeżeli chodzi 

o przemysł. Szybka droga szybkiego ruchu i prace trwają nad tym bardzo mocno. Jutro zespół 

zbiera się i odbędzie się spotkanie u Wojewody. Powiedział, że nie będzie obecny, ponieważ 

ma wiele innych spotkań. Zależy na tym, żeby S10 i S11 ruszyło w tą  4letnią kadencję trasa 

Koszalin-Poznań i przynajmniej drogę do Stargardu. Nie wie jak będzie ze środkami, bo 

politycznie nie zgadzało się to nigdy. Będą naciskać ze wszystkich stron politycznych czy to  

z Koalicji czy z Trzeciej Drogi czy z Lewicy.  

Radna Krystyna Brągiel popiera przedmówczynie, przedmówcę odnośnie informacji jakie 

zostały skierowane w kierunku Posła. Może akurat nie zrozumieli się w temacie S10, S11. 

Chodzi o drogę S10. W tej chwili jest tu tylko 30 km, może ponad 30 z małym haczykiem, 



które jest naprawdę dużym utrudnieniem nie tylko dla mieszkańców gminy, ale i dla wszystkich 

przejeżdżających. Dlaczego to wszystko było opisywane w projekcie jak był robiony. Jest to 

droga wąska, bardzo często uczęszczana. Jeździ bardzo dużo tirów i nie tylko, jest wiele 

wypadków. W związku z powyższym droga miała już być rozpoczęta w 2023 roku, bo były 

takie założenia. W 2027 roku miała już być oddana do użytku. Niestety gdzieś to wszystko 

utknęło. Nie będzie robiła dochodzenia i śledztwa kto zawinił, komu się to nie podobało i gdzie 

te środki poszły. 

Poseł powiedział, że bardzo dobrze zrozumiał radną, może źle się wysłowił. Droga w kierunku 

Szczecina, ale też chodzi mu też o kierunek do Bydgoszczy. Jego też to irytuje, że ciężko się 

jeździ i jest sporo tirów w kierunku Bydgoszczy. Kto zawalił, nie bierze tego na siebie. Nie ma 

sensu oglądać się do tyłu, bo jak będzie szukać się winnych to znowu straci się dwa trzy lata. 

Trzeba zająć się tym to  i dlatego zbiera się zespół parlamentarny. Nie wie czy wszędzie muszą 

być rozliczenia jak to radna powiedziała. Trzeba iść do przodu i jego też to wszystko irytuje.  

 

7. Uchwała w sprawie zmiany budżetu gminy na 2024 r. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia br. Otworzył dyskusję i poprosił o przedstawienie wypracowanych opinii: 

Komisja Inicjatyw, Planowania i Finansów Przewodniczący Karol Bartoszek – Komisja  

w trakcie wspólnego posiedzenia zapoznała się z treścią projektu uchwały w sprawie zmian 

budżetu gminy Białośliwie na 2024 rok oraz uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej na lata 2024-2030. W sprawie wyżej wymienionych uchwał komisja wydała opinie 

pozytywną.  

Komisja Spraw Społecznych i Gospodarczych Przewodnicząca Sylwia Jurgiel – komisja na 

wspólnym posiedzeniu zaopiniowała i zapoznała się z uchwałami dotyczącymi zmian budżetu 

gminy Białośliwie na 2024 rok oraz uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 

lata 2024-2030. Wydała opinię pozytywną odnośnie wyżej wymienionych uchwał.  

Komisja Rewizyjna – Przewodnicząca Jolanta Sikora – komisja zaopiniowała pozytywnie 

uchwałę dotyczącą zmian budżetu gminy Białośliwie na 2024 rok oraz uchwałę w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024-2030. 



Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji.  

Radna Aldona Wachowiak – Górniak powiedziała, że podczas komisji połączonych jak również 

na podsumowaniu Komisji Inicjatyw Planowania i Finansów zgłaszała swoje wątpliwości do 

zaproponowanych zainicjowanych przez Wójta Gminy Białośliwie proponowanych zmian. 

Tradycyjnie i bardzo często jest pakiet zmian, który zawiera oczywiste zmiany zrozumiałe, 

zaakceptowane przez radnych. Mowa o zmianach po stronie dochodów i wydatków związanych 

np. ze szkołą, GOPS, Przedszkolem i innymi. Są one bezsporne i oczywiste. Pojawiły się 

również w tym pakiecie zmiany, które nie były przewidywane, nie były omawiane ani  

w procesie przygotowania budżetu na 2024 rok ani do Wieloletniej Prognozy Finansowej na 

2024-2030 r. Chodzi o propozycje zmian związane z rozpoczęciem prac dot. niektórych dróg 

np. ulica Sportowa, Braniewicza. Najwięcej wątpliwości wzbudziła u radnej zmiana związana 

z budową tężni solankowej w Białośliwiu  w parku. Inwestycja w ogóle nie omawiana, bo drogi 

tak jak np. ulica Sportowa czy Braniewicza są istotne dla mieszkańców jak i również dla całej 

gminy. Szczególnie podkreśliła rolę ulicy Braniewicza jak i również usytuowanego tam miejsca 

i zakładów produkcyjnych i w przyszłości inne cele strategiczne mają być realizowane przy tej 

drodze. Tężnia, której koszt ma wynosić o ile dobrze pamięta ponad 400.000 zł, 20% wkładu 

własnego, czyli około 90.000 zł . Zastanawia się czy jest to najważniejszy priorytet w gminie. 

W tej chwili mają zdecydować czy projekt, który został w styczniu zgłoszony przez Wójta do 

programu Funduszu Ochrony Środowiska bez konsultacji z Radą Gminy. Zapytała dlaczego 

ten projekt nie był wcześniej konsultowany? Byłaby szansa zdecydować czy chcą mieć tężnię 

w Białośliwiu czy też nie chcą. Po drugie  powtarza z kilku sesji nie wie czy kosztem likwidacji 

np. zadania związanego  z budową sieci wodociągowej na ulicy Lecha, bo tamte środki zostały 

wycofane mają wrócić. Pytanie czy zmienią nas jako radnych? Będzie inna Rada Gminy, może 

inny Wójt i inna grupa zarządzająca gminą. Czy ktoś będzie pamiętać o ulicy Lecha, czy to 

rzeczywiście wróci? Na komisji były poddane dyskusji inne priorytety.  Była rozmowa, Wójt 

wyjaśnił, że nie ma zagrożeń. Natomiast faktem jest to, że idzie zmiana. Zarówno po stronie 

Rady Gminy jak i również być może po stronie Wójta. Jest to pytanie do rozważenia 

wewnętrznego, bo oczywiście za chwilę odbędzie się głosowanie. Każdy z własnym sumieniem 

będzie oddawać głos. W tej chwili Rada Gminy powinna wchodzić z takimi projektami,  

o których nie było mowy? Powinno uszanować się kolejne osoby, mieszkańców, którzy może 

będą mieli inne pomysły na zagospodarowanie tych pieniędzy. Szczególnie o to chodzi, że  

w ostatnim kwartale przed wyborami nie robić takich ruchów jak ta tężnia. Dla radnej budzi 

ona ogromną wątpliwość. Wie, że w pakiecie nie ma żadnego ruchu, bo jest tak zrobione  

w gminie i nie mogą zgłaszać zmian. Głosowanie odbywa się blokiem. Przez całą kadencję  nie 



zgadzała się z tym i nadal nie będzie zgadza się. Jej głos będzie za chwilę na pewno 

wstrzymujący. Byłby negatywny, ale ze względu na wagę innych zadań, które są 

zaproponowane przez Wójta nie chce oddawać głosu negatywnego.  

Przewodniczący powiedział, że każdy głos w dyskusji jest ważny.  

Wójt Krzysztof Rutkowski powiedział, że czuje się wywołany do odpowiedzi. Po pierwsze ani 

on ani Rada Gminy żadnego z zadań wpisanych nie likwiduje. Nie jest znana tego typu sytuacja, 

tłumaczył radnym o co chodzi. Na dzień dzisiejszy po pięciu latach radni wiedzą, że potrzebne 

są środki. Przesuwane są one w budżecie i ma nadzieję, że środki wrócą w to samo miejsce. 

Jeśli będzie mu to dane, to z największą przyjemnością będzie to robić dalej. Tężnia to nie jest 

konsekwencja wymyślania Wójta. To jest konsekwencja tego o czym mówi prawie 3000 

mieszkańców Gminy Białośliwie, a najczęściej mieszkańców zamieszkujących w  Białośliwiu.  

Wyrazili to w fakcie niejednokrotnych głosowań min. co do strategii sołeckich i strategii 

gminnej, gdzie mówi się o fakcie rewitalizacji parku. Jest to jedna z form, którą przewiduje się 

do rewitalizacji. Jest to bardzo szerokie pojęcie i ta wizja musi się rozpościerać. Zgodnie, 

patrząc na to co dzieje się z ludnością i jakie dzieją się ruchy w ewidencji. Jest mnie ponad 300 

osób w Gminie Białośliwie i dotyczy to też innych gmin. Demografia jasno i wyraźni mówi, że 

1/3 społeczeństwa to będą osoby w wieku do 18 roku życia, 1/3 osoby w wieku produkcyjnym 

i 1/3 to osoby w wieku 65+. Przeciętne małżeństwo, które będzie pracowało, aby płacić podatki, 

ZUS-y będzie miało dwa problemy. Pierwszym problemem będzie co zrobić z małym 

dzieckiem i tu trzeba wyjść naprzeciw potrzebom i gmina też będzie składać wniosek. Uważa, 

że to bardzo dobry pomysł. 500 osób wyraziło opinię pozytywną na temat tworzenia żłobka na 

terenie Gminy Białośliwie. A drugą kwestią będzie co zrobić z osobą dorosłą. Plany, które 

gdzieś krążą, aby stworzyć miejsce, gdzie będzie mógł w ciągu dnia przebywać senior.  Mowa 

o adaptacji, o wykorzystaniu walorów parku i remontowanego za chwilę Domu Kultury. 

Stworzenie miejsca, by te osoby miały możliwość spędzania czasu. Nie tylko wolnego, ale też 

rehabilitacji jak i również wyjścia z domu. Nie wie czy można mówić o tym czy nagle coś 

będzie czy nie będzie. Jest na sesji Poseł, Radny Powiatu i nikt z Państwa, ale absolutnie nikt 

nie ma gwarancji, że to co zostało uchwalone 13 grudnia 2023 roku po 7 kwietnia br. będzie 

realizowane. Jeśli rzeczywiście dojdzie do zmiany władzy, bo naturalną rzeczą demokracji jest 

to, że startując w wyborach ma się 50% szans na wygranie i na przegranie. Może przyjść ktoś 

kto stwierdzi, że nie będzie tego realizował Polskie Ładu i nie dokończy zadań. Przypomniał 

najbardziej spektakularną sytuację. W momencie kiedy w 2014 roku były dwa remonty świetlic 

wpisane i poprzednia władzą ją przyjęła. Został wtedy Wójtem i nowa rada jedną inwestycję 

wykreśliła. Stwierdzili, że nie ma na to pokrycia środków i mają całkowicie inną wizję. Zgadza 



się ze słowami Posła, że na dzień dzisiejszy rząd nie przewiduje faktu zabierania promes już 

przyznanych. Są nawet robione audyty i cieszy fakt, że nie skreśla się programu Polski Ład, 

analizuje się czy będą inne możliwości. Pewnie w jakiś zakresach będzie dalej występował. Na 

spotkaniu Pan Głowski mówił o tym, że dzisiaj już koalicja rządząca mówi o zmianie sposobu 

finansowania samorządów. Rzeczywiście te 32 miliardy dodatkowych środków, które zostały 

zabezpieczone w budżecie na samorządy z szacunków mówi, że będzie się lepiej żyło z takimi 

subwencjami. Pozwoli to na stabilizację finansów i dalsze działania. Gmina to nie tylko 

działania stricto inwestycyjne, to nie tylko program, gdzie chcą wybudować prawie 7 km dróg 

asfaltowych i utwardzić gruntowe. Jest to również cos co jest nie bardzo widoczne, ale sprawia 

ludziom przyjemność. Odwołał się do sytuacji ulicy Lipowej, która gdzieś tam w pewnym 

momencie była różnie odbierana. Inwestycja nie została zakończona, ponieważ  jeszcze decyzja 

czy będzie wysiewany trawnik czy trawy pampasowe. Kiedy ludzie stwierdzili, że to 

inwestycja, która nie tylko cieszy ze względu na to, że w końcu udało się coś osiągnąć i tą drogę 

która od wielu lat czekała na remont, ale jest również przyjemna dla oka. Nie zawsze samorząd 

musi inwestować tylko i wyłącznie w twarde projekty.  

Przewodniczący poprosił radną o krótką wypowiedź.  

Radna Aldona Wachowiak – Górniak  odpowiedziała, że zawsze ma ograniczony czas, ale 

trudno. Jest zawsze pod naciskiem Przewodniczącego. Ad vocem dla wypowiedzi Wójta. Ma 

świadomość jak właściwie wszyscy mieszkańcy gminy, że rzeczywiście ten spadek ilości 

mieszkańców jest znaczący, ale to jest skutek pewnych wydarzeń i zdarzeń, które dzieją się  

w gminie. Nie tylko w tej gminie, w sąsiedztwie też są podobne trendy. Trzeba szukać 

pierwotnych przyczyn dlaczego tak się dzieje. Nie ukrywa, że zgodzi się z Posłem. Stawia na 

to, że gdyby nasi mieszkańcy mieli więcej możliwości zatrudniania się w tym miejscu. Byłyby 

miejsca pracy, jak również miejsca pracy i mieszkania dla młodych. Gdyby mieli taki status 

społeczny i swój bytowy, że mogliby sobie pozwolić na kupno działki, wybudowania domu, 

kupna mieszkania, może taniego mieszkania. O tym w ogóle nie mówi się w naszej gminie. 

Być może duża grupa młodych ludzi nie pojechałaby zagranicę, migracja zarobkowa.  

W związku z tym tematy związane z mieszkalnictwem też. Różne programy też być może  

w przyszłości wzmocnią się. Być może to też pomoże ludziom młodym w takich małych 

gminach zostać. To jest chyba jedna z głównych przyczyn dlaczego ta populacja spada. 

Niewątpliwie ważna też jest jakość życia, ale też żeby dbać i rozwijać tą jakość życia to też 

trzeba zadbać o te podstawy. Jak one są mocne, to mamy zintegrowane społeczeństwo. Jeżeli 

jest jak jest to po prostu jest ucieczka z naszej gminy. Tak jak Wójt powiedział, 300 osób chyba 

rok do roku czy w jakim okresie? Przewodniczący odpowiedział, że 9 lat. Radna kontynuując 



wypowiedź powiedziała, że ten trend był przewidziany w poprzedniej strategii rozwoju gminy 

i on rzeczywiście pogłębia się. Mamy spadek populacji.  

Wójt powiedział, że nie będzie wchodził w polemikę odnośnie socjologii, demografii i innych 

rzeczy. Krótko z tego co wyłapał twierdzi, że Rada Gminy bardzo dużo robi w celu tego, aby 

na dzień dzisiejszy ilość mieszkańców nie spadała. Czy ruchy związane z planistyką?, nie 

będzie mówił o wszystkich dużych inwestycjach.  W tej kadencji utwardzono wiele dróg, 

inwestycje w małą infrastrukturę, w dużą hydrofornię, sieci wodociągowe. To wszystko 

sprawia, że atrakcyjność wzrasta. To o czym radna mówiła nie dotyczy tylko i wyłącznie 

Białośliwia. Ten problem jest bardziej złożony i na dzień dzisiejszy nie próbowałby się nawet 

ustosunkowywać do tego, bo są to przyczyny złożone. Jedną z przyczyn w ostatnim czasie 

spadku też tego jest to, że legalizuje się pobyty. Jest bardzo dużo zakończonych meldunków 

czasowych i nie wiadomo dlaczego tak jest.  Problem jest bardziej złożony. Co do głosowania 

w bloku nie będzie dyskutować. Na komisjach były rozmowy, było to tłumaczone. Co do 

zmiany prawa nie ma co w ogóle dyskutować. Jeśli ktoś tego nie akceptuje, to Wójt nic na to 

nie poradzi. Ustawodawca mówi jasno i wyraźnie jak należy to zrobić. To do radnych należy 

głos.  

Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy na 2024 r. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (12) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, Sylwia Jurgiel, 

Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna 

Suska, Ryszard Wolny 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 

Krystyna Brągiel, Ryszard Kwieciński, Aldona Wachowiak-Górniak 

 

Uchwała nr LXVI.370.2024 w sprawie zmiany budżetu gminy na 2024 r. została podjęta. 

Uchwała ta stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 



8. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Białośliwie na 

lata 2024-2030. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku. Z opiniami Komisji zapoznano się w poprzednim punkcie. 

Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Nie było chętnych do zabrania głosu, 

wobec tego Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Białośliwie na 

lata 2024-2030. 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, Krzysztof Sonnenberg, Piotr 

Strojek, Joanna Suska, Ryszard Wolny 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Ryszard Kwieciński, Aldona Wachowiak-Górniak 

 

Uchwała nr LXVI.371.2024 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Białośliwie na lata  2024-2030  r. została podjęta. 

 

Uchwała ta stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu  

9. Uchwała w sprawie przyjęcia Sołeckich Strategii Rozwoju. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku.  



Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Przypomniał, że był pewien punkt 

sporny, który został wyjaśniony. Może być taki zapis. Stwierdziły to osoby, które 

przygotowywały tą strategię. Nie było chętnych do zabrania głosu, wobec tego Przewodniczący 

zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie przyjęcia Sołeckich Strategii Rozwoju 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 

Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Aldona Wachowiak-Górniak, Ryszard 

Wolny 

 

Uchwała nr LXVI.372.2024 w sprawie przyjęcia Sołeckich Strategii Rozwoju została podjęta 

jednogłośnie.  

Uchwała ta stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu  

10. Uchwała w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej oraz Ochrony Ofiar Przemocy Domowej na lata 2024-2030. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku. Z opiniami Komisji zapoznano się w poprzednim punkcie. 

Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Nie było chętnych do zabrania głosu, 

wobec tego Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej oraz Ochrony Ofiar Przemocy Domowej na lata 2024-2030 



 Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 

Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Aldona Wachowiak-Górniak, Ryszard 

Wolny 

Uchwała nr LXVI.373.2024 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania 

Przemocy Domowej oraz Ochrony Ofiar Przemocy Domowej na lata 2024-2030 została podjęta 

jednogłośnie.  

Uchwała ta stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu  

11. Uchwała w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku.  

Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Nie było chętnych do zabrania głosu, 

wobec tego Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Białośliwie na 2024 r 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 



Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Aldona Wachowiak-Górniak, Ryszard 

Wolny 

Uchwała nr LXVI.374.2024 w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Białośliwie na 

2024 r została podjęta jednogłośnie.  

Uchwała ta stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 

12. Uchwała w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 

Białośliwie na 2024 r. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku.  

Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Nie było chętnych do zabrania głosu, 

wobec tego Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 

Białośliwie na 2024 r 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 

Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Aldona Wachowiak-Górniak, Ryszard 

Wolny 

 



Uchwała nr LXVI.375.2024 w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy Białośliwie na 2024 r. została podjęta jednogłośnie. 

Uchwała ta stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 

13. Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Inicjatyw, Planowania i Finansów 

Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku.  

Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Nie było chętnych do zabrania głosu, 

wobec tego Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Inicjatyw, Planowania i Finansów 

Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 

Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Aldona Wachowiak-Górniak, Ryszard 

Wolny 

Uchwała nr LXVI.376.2024 w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Inicjatyw, Planowania 

i Finansów Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. została podjęta jednogłośnie .Uchwała ta 

stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 



14. Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Spraw Społecznych  

i Gospodarczych Rady Gminy Białośliwie na 2024 r. 

Przewodniczący zaznaczył, że projekt uchwały państwo radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Ponadto projekt uchwały był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji w dniu 

29 stycznia  2024 roku.  

Zapytał czy ktoś z radnych chce zabrać głos w dyskusji. Nie było chętnych do zabrania głosu, 

wobec tego Przewodniczący zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad projektem uchwały 

 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Spraw Społecznych  

i Gospodarczych Rady Gminy Białośliwie na 2024 r 

 Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Grzegorz Bartczak, Karol Bartoszek, Krystyna Brągiel, Magdalena Czapla, Piotr Janeczko, 

Sylwia Jurgiel, Ryszard Kwieciński, Małgorzata Mańka, Jacek Matlak, Jolanta Sikora, 

Krzysztof Sonnenberg, Piotr Strojek, Joanna Suska, Aldona Wachowiak-Górniak, Ryszard 

Wolny 

Uchwała nr LXVI.377.2024 w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Spraw Społecznych  

i Gospodarczych Rady Gminy Białośliwie na 2024 została podjęta jednogłośnie. 

Uchwała ta stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 

 

15. Sprawozdania Komisji Rady z działalności w roku 2023. 



Przewodniczący zaznaczył, że zgodnie z § 65 ust. 1 Statutu Gminy Białośliwie Przewodniczący 

Komisji stałych, co najmniej raz w roku przedstawiają  na sesji Rady sprawozdania  

z działalności. 

Każda  Komisja opracowała swoje sprawozdanie z działalności w roku 2023 na odrębnym  

posiedzeniu.  

Przewodniczący Komisji odczytali  sprawozdania z komisji za 2023 r.  

Zapytał czy ktoś w sprawie sprawozdań Komisji pragnie zabrać głos? Nie było chętnych do 

zabrania głosu. 

Sprawozdania stanowią załącznik nr 11-13 do niniejszego protokołu.  

 

16. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym, w tym z wykonania 

uchwał Rady. 

Sprawozdanie z działalności Wójta oraz sprawozdanie z wykonania uchwał radni otrzymali 

drogą elektroniczną.  

Nie było zapytań w sprawie sprawozdań.  

Sprawozdanie z działalności Wójta stanowi załącznik nr 14 do niniejszego  protokołu. 

Sprawozdanie z wykonania uchwał stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

 

17. Informacja Przewodniczącego i radnych o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 

 

Przewodniczący poinformował, że informacje ze swojej działalności przekazał radnym drogą 

elektroniczną. 

Radny Ryszard Wolny złożył krótkie sprawozdanie z okresu międzysesyjnego dot. Lokalnej 

Grupy Działania Krajna nad Notecią. 23 stycznia br. odbyło się uroczyste podpisanie umowy 

ramowej na realizację strategii Lokalnej Grupy Działania na lata 2024-2027. Długo 

wyczekiwane, jednak w końcu doszło do podpisania umowy. Do dyspozycji na ww. lata kwota 

4041000,00 euro, czyli w granicach 18 mln zł. Umowa została podpisana przez Marszałka 



województwa wlkp. Pana Krzysztofa Grabowskiego oraz dwóch członków zarządu. Radny 

również miał zaszczyt podpisywać tę umowę. Obecność zaproszonych gości była szeroka. Byli 

obecni goście z Urzędu Marszałkowskiego, Wójtowie, Burmistrzowie z całego rejonu 

działania, jak również członkowie stowarzyszeń i inni. Czołowe miejsca zajmowali również 

goście z Poznania. Udział brali, pani dyrektor Departamentu Prawa Pani Izabela Mroczek, 

Wiceprzewodniczący Rady Pan Jarosław Maciejewski, Pani Mirosława Rutkowska-Krupka.  

W obecności tych wszystkich gości została podpisana umowa. Realizacja tej umowy w okresie 

przez niego wskazanym rozpocznie się nie wcześniej jak w granicach miesiąca września.  

Z uwagi na to, że jest teraz okres na przygotowanie organizacyjne, różnego rodzaju regulaminy, 

przedsięwzięcia, które są potrzebne do rozpoczęcia procedur wraz z ogłaszaniem konkursów. 

Wiadomo, że na te zadania składają się trzy fundusze. Najważniejszy to Europejski Fundusz 

Rozwoju Regionalnego, jest tam najwyższa kwota oraz Europejski Fundusz Społeczny.  

W odpowiednim momencie będzie informował o możliwościach pozyskiwania środków,  

o terminach realizacji również tych funduszy. Każdy będzie mógł zastanowić się nad 

skorzystaniem z pieniędzy organizowanych właśnie przez Lokalną Grupę Działania.  

Przewodniczący Krzysztof Sonnenberg podziękował radnemu za reprezentowanie gminy  

w Lokalnej Grupie Działania. Za krótkie przedstawienie dobrych informacji dla mieszkańców 

naszej gminy, ale nie tylko naszej gminy, którzy będą mogli w najbliższej przyszłości 

skorzystać ze środków. Przekazał również informacje, że 13 lutego br. jest zaproszenie na 

Rolnicze Forum Powiatu Pilskiego do Rzęszkowa (zostanie to umieszczone na e sesja). 

Wstępnie rozmawiał z radnym Ryszardem Wolnym. Jeśli mu czas pozwoli i państwo pozwolą 

za waszą zgodą to będzie on reprezentował Radę Gminy na tym Forum. Jeżeli nie, to będzie 

potrzebna inna osoba, która będzie reprezentowała Radę Gminy.   

Informacja Przewodniczącego stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 

18. Wolne głosy i informacje. 

Radna Aldona Wachowiak-Górniak miała dwa zapytania. Pierwsze skierowała do Wójta. 22 

stycznia br. radni otrzymali kopię pisma, które prawdopodobnie Wójt otrzymał 19 stycznia 

dotyczące wzrostu o 1 etat prośby o zatrudnienie dodatkowej 1 osoby w Przedszkolu wraz  

z uzasadnieniem. W zmianach budżetowych nie było stanowiska Wójta w tej sprawie.  

W związku z tym zadała pytanie o wyjaśnienie jakie są zamiary i jakie są następne kroki co do 

tego jednego dodatkowego etatu.  



Wójt odpowiedział, że wystąpił do Rady Gminy z zapytaniem i wyrażeniem opinii co do tego 

czy jest na dzień dzisiejszy zasadne zwiększenie o jeden etat. A druga kwestia trwa też analiza 

czy w tym momencie można znaleźć środki na dodatkowy etat czy będzie trzeba poczekać do 

momentu kiedy znajdą środki z tak zwanych wolnych środków.  

Radna Aldona Wachowiak-Górniak zrozumiała wypowiedź Wójta. Nie chce powracać do 

tematu tężni. Na marginesie uwaga, jeżeli chodzi o wolne środki. Zadała pytanie radnym  

i zwróciła się do Przewodniczącego, bo odbywa się właśnie sesja. Otrzymali też kopię apelu  

z Gminy Peżów. Pismo weszło na początku stycznia br., a dotyczyła apelu tej gminy do Sejmiku 

Woj. wlkp. w sprawie rozpatrzenia ich apelu. Chodzi o rozłożenie w czasie likwidacji nie 

klasowych pieców itd. Z tego co zostało poczynione jako Rada Gminy to też został 

wystosowany apel. Zapytała czy jest to jakieś nowe rozdanie. Przekazali apel jako, że na nowo 

wysyłają apele w tym roku? Czy to jest jakaś nowa akcja od mieszkańców oddolna, żeby jednak 

wrócić do tego tematu? W tym uzasadnieniu, które widać to też wskazywali na niestabilną 

sytuację ekonomiczną, polityczną, zaburzeniami na rynku paliw, niejasnymi wytycznymi Unii 

Europejskiej w kwestii wykorzystania paliw. A ponadto tutaj wskazywali podobnie jak u nas 

sytuacje ekonomiczną mieszkańców gminy. Jest też trudna i trudność w dostępności środków 

finansowych dla mieszkańców tej gminy. Radna zapytała czy jest to nowe rozdanie?  

Przewodniczący powiedział, że praktycznie wszystkie apele podejmowane były podejmowane 

pod koniec grudnia 2023 roku. Tutaj tez jest data podobna do naszej uchwały, czyli 27. Według 

jego oceny jest to ten sam apel. Radni otrzymali również w materiałach na e sesja odpowiedź  

Marszałek Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. Ta odpowiedź została zamieszczona 28 

grudnia 2023 roku i radni mieli możliwość zapoznać się z pełnym uzasadnieniem tej 

odpowiedzi. Było tam wiele apeli, które zostały skierowane do Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego.  

Radna poprosiła, aby Przewodniczący publicznie powiedział jaka była odpowiedź. Sądzi, że 

jest to odpowiedź istotna dla mieszkańców Gminy Białośliwie. Czy jest pozytywna czy 

negatywna? 

Przewodniczący odpowiedział, że jest oczywiście negatywna. Odczytał uchwałę w sprawie 

stanowiska związanego z apelami dotyczącymi wydłużania terminów eksploatacji instalacji,  

w których następuje spalanie paliw stałych. Zostały przywołane paragrafy i Sejmik 

Województwa Wielkopolskiego uchwala co następuje. Wyraża się stanowisko w sprawie 

apelów. Zostały wymienione wszystkie Rady Gminy, min. Rada Gminy Białośliwie. Treść 

stanowiska stanowi załącznik nr 1 do niniejszej uchwały. Wykonanie uchwały powierza się 

Przewodniczącemu Sejmiku Woj. Wlkp.  



Załącznik do Uchwały z dnia 18 grudnia 2023 r.  

„ Instrumentem wkomponowanym w przepisy ochrony środowiska, celem stworzenia lepszych 

możliwości poprawy jakości powietrza na szczeblu wojewódzkim i lokalnym, jest tzw. uchwała 

antysmogowa. Zgodnie z art. 96 ust. 1 ustawy Prawo ochrony Środowiska sejmik województwa 

może w drodze uchwały w celu zapobieżenia negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie ludzi 

lub na środowisko wprowadzić ograniczenia lub zakazy w zakresie eksploatacji instalacji,  

w których następuje spalanie paliw. 

W związku z powyższym Sejmik Województwa Wielkopolskiego przyjął uchwałę Nr 

XXXIX/941/17 z dnia 18 grudnia 2017 roku w sprawie wprowadzenia na obszarze 

województwa wielkopolskiego ograniczeń lub zakazów w zakresie eksploatacji instalacji,  

w których następuje spalanie paliw. 

W przedmiotowej uchwale wskazano m.in. maksymalne terminy eksploatacji urządzeń 

oddanych do użytkowania przed dniem wejścia w życie uchwały (1 maja 2018 r.), 

niespełniających wymagań w zakresie sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń. 

Wymienione zostały wszystkie Rady Gminy, które z takim apelem zwróciły się. Wystosowali 

apele o prolongatę ww. terminów. W przedmiotowych apelach powołano się m.in. na 

niestabilną sytuację ekonomiczną i polityczną oraz zaburzenia na rynku paliw, a także na 

nieposiadanie przez mieszkańców środków na wymianę starych urządzeń.  

Należy jednak podkreślić, że sformułowania zawarte w apelach są bardzo ogólne i nie zostały 

poparte żadnymi dokumentami (analizami) w świetle których zasadne byłoby dokonanie 

zmiany przywołanej uchwały Sejmik Województwa Wielkopolskiego.  

Aktualnie nie planuje się wprowadzenia zmian zapisów uchwał antysmogowych 

obowiązujących na terenie woj. wlkp. Samorząd Województwa Wielkopolskiego 

systematycznie realizuje wszystkie zadania strategiczne związane z regionalnym zarządzaniem 

jakością powietrza i opóźnienie procesu wymiany starych kotłów na paliwo stałe w sposób 

istotny spowolni podejmowane od lat działania na rzecz poprawy jakości powietrza. Tym 

samym istnieje poważne ryzyko, że dotychczasowe starania włożone w realizację działań 

zmierzających do poprawy jakości powietrza nie przyniosą założonego celu. Potrzeba przyjęcia 

uchwał antysmogowych wynikała przede wszystkim z troski o zdrowie i życie Wielkopolan, 

zwłaszcza tych, na których zanieczyszczone powietrze wywiera największy wpływ, czyli dzieci 

i osób starszych, a także kobiet w ciąży i osób o słabszej odporności. Drobnocząsteczkowy pył 

powoduje bowiem liczne choroby związane m.in. z układem oddechowym, krążeniowym  

i odpornościowym, a benzo(a )piren jest silnie rakotwórczym węglowodorem. 



Przy wsparciu pozostałych instrumentów służących ochronie powietrza w Wielkopolsce, 

sukcesywnie jego jakość się poprawia. W tym miejscu należy zaznaczyć, że oprócz uchwał 

antysmogowych, najważniejszymi regionalnymi dokumentami strategicznymi są programy 

ochrony powietrza, które wskazują najpilniejsze działania, jakie muszą podjąć samorządy  

w celu dotrzymania poziomów dopuszczalnych (pyłu PM10 i PM2,5) i docelowych 

(benzo(a)pirenu) – szkodliwych substancji w powietrzu. Bez skutecznej, terminowej realizacji 

zapisów uchwał antysmogowych nie będzie możliwe osiągnięcie efektów ekologicznych 

założonych w programach ochrony powietrza. W związku z tym należy nadmienić, że działania 

określone w każdym z tych dokumentów muszą być spójne zarówno co do zakresów, jak 

również okresów ich realizacji dla zagwarantowania uzyskania oczekiwanych efektów  

w postaci poprawy jakości powietrza w Polsce. 

Należy również zauważyć, że 22 lutego 2018 roku Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

stwierdził, że Polska naruszyła unijne prawo w dziedzinie jakości powietrza, a dopuszczalne 

stężenia PM10 były przekraczane w sposób ciągły. Tak więc konieczne jest zrealizowanie 

postanowień zawartych w uchwałach antysmogowych zgodnie z harmonogramem. 

Wymaga również podkreślenia fakt, że wszystkie uchwały antysmogowe zostały podjęte  

i ogłoszone w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego jeszcze w roku 2017, 

zatem zapisy dotyczące okresów dostosowawczych są znane już od prawie 6 lat. Ponadto 

Samorząd Województwa Wielkopolskiego od 2017 roku systematycznie prowadzi kampanie 

informacyjne dotyczące problematyki jakości powietrza, w których zwraca uwagę na określone 

w uchwałach antysmogowych terminy obowiązkowej wymiany poszczególnych urządzeń 

grzewczych.   

W przypadku przedstawienia przez samorządy gmin przeszkód popartych formalnymi  

i merytorycznymi przesłankami (np. wyniki ankiet, badań lub ekspertyz) zostaną one poddane 

analizie przez „ Zespół do sprawy wprowadzenia ograniczeń lub zakazów w zakresie 

eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw”, celem wypracowania rekomendacji 

i wniosków dla Zarządu Województwa Wielkopolskiego”. 

 

Radna Aldona Wachowiak-Górniak dokonała podsumowania. Rozumie, że w tym piśmie nie 

ma odniesienia do tych zagrożeń, które wynikają z wojny z Ukrainy. Nie ma żadnych 

propozycji, nie ma żadnych odniesień jak mieszkańcy mają sobie radzić.  

Przewodniczący odpowiedział, że radna ma kierować odniesienia do Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego, nie do radnych.  



Radny Ryszard Kwieciński powiedział, że Przewodniczący już wspomniał przed głosowaniem 

podjęcia uchwały o sołeckich strategiach rozwoju sołectw na terenie gminy Białośliwie. 

Odniósł się do spornych zapisów sołeckiej strategii rozwoju wsi Tomaszewo i Nieżychówko. 

Były omawiane na wspólnym posiedzeniu komisji w poniedziałek i zostały te sprawy 

wyjaśnione z moderatorami w rozmowach i to radny potwierdza. Nie maja wpływu na sołecka 

strategię rozwoju tych dwóch wsi. Bezpośrednio ta sprawa jego dotyczy, bo jest również 

Liderem Grupy Odnowy Wsi w tym sołectwie.  

19. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący zakomunikował, że porządek obrad został w całości wyczerpany. Podziękował 

wszystkim za udział i zamknął LXVI sesję Rady Gminy Białośliwie. Podziękował gościom za 

przybycie na sesję. Poseł Adam Luboński również podziękował za zaproszenie. 

 

                                                                               Przewodniczący 

                                                                          Rady Gminy Białośliwie  

                                                                           Krzysztof Sonnenberg 

  

 

Przygotował(a): Agnieszka Maternowska 

 

Przygotowano przy pomocy programu eSesja.pl  


